
فرهنگ و ه�ن

گزارش

شنبه ۹ بهمن 1۳۹5 | سال چهارم | شماره 1050 14

وزیر ارشاد در حاشیه حضور در جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر عنوان کرد: 

 افزایش 10 میلیارد تومانی 
بودجه تئاتر در  سال 96

سیدرضا صالحی  امیری عصر پنجشنبه هفتم 
بهمن پس از تماشای نمایش »پستو« در خلال 
جشنواره بین المللی تئاتر درباره برنامه های وزارت 
ارشاد برای بهبود وضع ســخت افزاری و بودجه 

تئاتر کشور توضیحاتی ارایه داد. 
صالحی  امیری گفت: در  ســال آینده بنا داریم 
مجموعه تئاتر کشــور را تقویت کنیم و برآورد 
کرده ایم که در بودجه  سال ۹۶، ۱۰ میلیارد تومان 
بودجه حوزه تئاتر را افزایش دهیم چون تئاتر نیاز 
جامعه ایران است و برای توسعه فرهنگی جامعه 

ایرانی نقش مهمی دارد.
او با اشــاره به مضامین جشنواره امسال گفت: 
این مجموعه در انتقال فرهنگ ایرانی به مجموعه 
جامعه می تواند نقشی بی بدیل داشته باشد. تئاتر 
در دهه چهارم انقلاب درحال یک جهش اســت 
و آینده خوب و امیدبخشــی را برای آن می بینم. 
بازسازی تئاترشهر در  سال آینده تکمیل می شود، 
مخصوصا این که تئاترشهر یک مکان نوستالژیک 

برای تهرانی هاست.
او که با حضور در مجموعه تئاترشهر به تماشای 
نمایش »پستو« از شهرستان بیجار نشسته بود، 
با اشاره به این اثر گفت: علاقه مند بودیم در جمع 
هنرمندان باشیم و کار نمایشی استان کردستان 
را که فرهنگی غنی دارد، تماشــا کردیم. امسال 
مجموعه تئاتــر فجر با همــت معاونت هنری و 
دست اندرکاران این جشنواره حرکت بسیار خوبی 
را آغاز کرد و در ایــن دوره ۱۸۷ اجرا به همراه ۱۹ 
اجرای خارجی از ۱۲ کشور حضور دارند که تهران 
و شهرستان ها نیز بیش از ۱۰۰ اجرا را در جشنواره 
دارند. امسال اســتان ها حضور فعال و خوبی در 
جشنواره داشــتند و میانگین سنی کارگردان ها 
نیز ۳۶ سال بوده که حضور نسل جدیدی را نشان 
می دهد. تئاتر ریشه سینما و هنر و اساسا مادر هنر 
اســت. هویت هنر از تئاتر گرفته می شود و از این 

نظر این هنر دارای سابقه خاصی نزد مردم است.
صالحی  امیری در بخش دیگری از سخنانش با 
اشــاره به بیش از ۹۰ اجرایی که در طول  سال در 
تهران به شکل روزانه روی صحنه می رود، گفت: 
تئاتر نیاز جامعه ایران اســت و مضامینی که در 
این جشنواره به کار گرفته شده؛  ازجمله سبک 
زندگی، مســئولیت و اخــلاق اجتماعی، روابط 
انسانی، ادبیات و هنر ایرانی از اتفاقات خوب این 

رویداد است.
او با بیان این که اســتفاده بیــش از ۹۳ درصد 
نمایش ها از متن ایرانی نشان از بلوغ کارگردانان 
دارد، افــزود: در دهــه چهارم انقلاب اســلامی 
تئاتر ایران درحال جهش اســت و آینده تئاتر را 

رضایت بخش و امیدبخش می دانم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به این که 
آیا نخســتین حضورش در حوزه تئاتر ادامه دار 
خواهد بود یا خیر، بیان کرد: من قبلا هم به تئاتر 
می آمــدم و به آن علاقه مند بــودم. از این به بعد 
هم می آیم اما ســعی می کنم غیررسمی بیایم 
که جذابیت بیشتری برایم داشته باشد. بخشی 
از مصرف فرهنگی بنده فیلم، موســیقی و تئاتر 
اســت که البته علقه ما فرهنگی ها به هنر ذاتی و 
درونی است. او با تأکید بر این که تئاتر مربوط به 
دیروز و امروز ایران نیست و تعزیه به عنوان یکی از 
برنامه های آیینی ما قدمتی طولانی دارد، ادامه داد: 
تئاتر در دل خود همه هنرها ازجمله موسیقی را 
دارد و ما نیازمند توجه و توسعه بیشتر آن هستیم 
که ان شاءالله در  ســال ۹۶ شاهد خواهیم بود که 

تئاتر جهش امیدبخشی خواهد داشت.
صالحی  امیری در ادامه در پاسخ به سوالی درباره 
وضع بازسازی تئاتر شــهر و این که آیا بودجه ای 
جدا از ۱۰ میلیارد وعده داده شده به آن اختصاص 
داده خواهد شــد، گفت: بخشی از بازسازی تئاتر 
شهر انجام شــده و تمام تلاش ما بر این است که 
این اقدام تکمیل شود، بنابراین  سال آینده شاهد 
تحولی در این مجموعــه خواهید بود. همه ملت 
خوشحال خواهند شــد که تئاتر شهرشان زیبا، 
جذاب و پرمخاطب باشد. از آن جا که این مجموعه 
برای تهرانی ها یک مجموعه نوســتالژیک است 

حتما به آن توجه بیشتری خواهیم داشت.
او در ادامه در پاســخ به ســوالی دربــاره تئاتر 
شهرستان ها نیز اظهار کرد: طبق گزارشی که از 
مدیرکل هنرهای نمایشی، مهدی شفیعی و آقای 
مرادخانی، معاون هنری گرفته ام، متوجه شده ام 
که امسال  ســال خوبی برای تئاتر استان هاست، 
به طوری که ۴۵ درصد آثار جشــنواره مربوط به 

همین بخش است که رقم خوبی است.
او ادامه داد: با این حال، جهت گیری وزارت ارشاد 
در این دوره توجه بیشتر به استان ها، شهرستان ها 
و حتی روستاها به منظور توســعه عدالت برای 
استفاده از فرصت های فرهنگی است. این توجه 
هم نه فقط در حوزه تئاتر بلکه در حوزه سیاست 
قطعی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی خواهد بود 
و دلیل قطعی آن هم حضور ۸۰ درصدی جمعیت 

کشور در استان هاست.
صالحــی  امیــری همچنین درباره ســاخت 
ســالن های تئاتری گفت: در این باره ۴۰۰ پروژه 
را در سطح کشور در دست داریم ولی باید مردم 
و ســرمایه گذاران کمک کنند چرا که دولت به 
تنهایی توانایی تکمیل آن را ندارد. البته امسال ۴۰ 
پروژه را به بخش های مردمی و نهادهای صنفی 
هنر واگذار کردیم و این حرکت در  ســال ۹۶ هم 
ادامه خواهد داشــت. ما زیرساخت ها را در حدی 
که لازم باشد، تکمیل می کنیم اما باید به دنبال 

افزایش جلب مشارکت ها نیز باشیم.

دريچه
حاشیه

اتفاقخبر  نمایش »رویاهای دم صبح« 
با سخنرانی کریستن جانسن

 »سرزمین کهن« 
به بوشهر رسید

 حمله شدید کیت بلانشت 
به ترامپ

مهر| فیلم »رویاهای دم صبح« ساخته مهرداد 
اسکویی درموزه »مووینگ ایمیج« نیویورک به 
نمایش درمی آید و کریستن جانسن کارگردانی 
که این فیلم را به عنوان یکی از بهترین فیلم های 
 ســال ۲۰۱۶ خوانده اســت، درمراسم نمایش 
فیلم به معرفی آن می پــردازد. دراین برنامه که 
همراه با نمایش فیلم درساعت ۶:۳۰ روز شنبه 
۲۸ ژانویــه در موزه »مووینــگ ایمیج« برگزار 
می شود، دستاوردهای اســکویی مورد بررسی 
قــرار می گیرد.»رویاهای دم صبــح« برنده ۲۴ 
جایزه بین المللی است و زندگی دختران نوجوانی 
را تصویــر می کند که در یک مرکــز بازپروری 
درحومه تهران زندگی می کنند. »ورایتی« از این 
فیلم به عنوان دقت مفهومی و حسی ارایه شده 
دریکی از بهترین فیلم های ســینمای ایران یاد 

کرده است. 

مهر| عوامل سریال »سرزمین کهن« اخیرا به 
جنوب کشور رفته اند و تصویربرداری سریال کمال 
تبریزی این روزها در لوکیشن هایی در بوشهر انجام 
می شود. این ســریال که برای شبکه سوم سیما 
پخش می شود، هم اکنون مراحل ساخت فاز سوم 
را پشت ســر می گذارد. فاز نخست این سریال در 
دهه ۳۰، فــاز دوم در دهه ۴۰ و فاز ســوم در دهه 
۵۰ می گذرد و این تغییر زمان که از فاز نخســت 
تا فاز سه حدود ۲۰ ســال بود، باعث شد بعضی از 
شخصیت های سریال در فاز ســوم تغییر کنند. 
ازجمله این بازیگران می تــوان به آرش مجیدی، 
پریوش نظریه، سعید راد و... اشاره کرد. نویسندگی 
این مجموعه را علیرضا طالب زاده برعهده دارد. در 
این مجموعه پرشخصیت نیکی کریمی، محمدرضا 
فروتن، حسن پورشیرازی، جعفر دهقان، امیر آقایی  

و...   به عنوان بازیگر حضور دارند.

مهر|کیــت بلانشــت، بازیگر اســترالیایی با 
حضور در برنامه شوی شــبانه جیمی فالون برای 
معرفی نمایشــش در برادوی همه تمرکزش را بر 
ریاســت جمهوری ترامپ گذاشت و آن را مسخره 
خواند. او گفت با توجه به شــخصیت ترامپ حالا 
مسائل جنسی نماد آمریکا شده  اســت. در ادامه 
بحث، گفت وگوی بین فالــون و میهمان به کرات 
گسسته شد و درنهایت این ســخنان ضدترامپ 
بلانشت بود که به وضوح به گوش رسید. بلانشت 
روبه تماشاگران گفت باید همه پس اندازهایتان را به 
ترامپ بدهید. بلانشت همچنین با اشاره به نمایش 
خود گفت: »خوشحالم که در نمایشی هر شب روی 
صحنه می روم که درباره طبقه متوسط است و باید 
تأکید کنم که این مســخره و پوچ است که مردی 
اختیار بزرگترین اقتصادی جهان را به دست بگیرد 

که خودش چهاربار ورشکسته شده است. «

ایسنا|  »مجید مجیدی« که قصد دارد فیلمی به 
نام »پشت ابرها« را بسازد،  به کانگارا رانات، بازیگر زن 
بالیوود پیشنهاد همکاری داده بود، اما این بازیگر که 
تا پای قرارداد هم با سازنده »رنگ خدا« پیش رفته، 
کار در این پروژه سینمایی را رد کرده است. براساس 
نوشته رســانه های هندی، این رفتار از ستاره های 
ســینمای بالیوود کــه فیلم های زیــادی به آنها 
پیشنهاد می شود، عجیب نیست و هنرپیشه های 
زن مشهور می توانند هر نقشی را قبول یا رد کنند. 
گفته می شود »مجیدی« و »رانات« با هم ملاقاتی 
داشتند که طی آن فیلمساز ایرانی از تصمیم این 
بازیگر مطلع شده اســت. »مجیدی« دلایل او را 
درک کرده است. شنیده ها حاکی از آن است فیلم 
جدید مجیدی درباره یک پســر نوجوان و خواهر 
جوانش اســت که در جریان اتفاقاتی به یک رشد 

روحی و نوعی بلوغ می رسند. 

 پاسخ منفی بازیگر هندی
 به مجید مجیدی

شــهروند| درحالی  که اعلام ترانه علیدوســتی 
درباره شرکت نکردن درمراسم اسکار به نشانه اعتراض 
به دســتور روز گذشــته رئیس جمهوری آمریکا در 
رســانه های جهان و ازجمله رســانه های سینمایی 
آمریکایی بازتاب داشته است، علیدوستی در گفت وگو 
با نیویورک تایمز توضیح بیشــتری درباره دلایل این 
تصمیم خود داده است. ماجرا از این قرار بود که چند 
روز بعد از اعلام نامزدهای اسکار ۲۰۱۷ و قرارگرفتن 
»فروشــنده« دربین نامزدهای رشــته بهترین فیلم 
خارجی، دونالد ترامپ فرمانی را امضا کرد که براساس 
آن صدور ویزای آمریکا برای شــهروندان هفت کشور 
ازجمله ایران به مــدت ۳۰روز ممنوع می شــود. در 
واکنش به این اتفاق، علیدوســتی درتوییتی به زبان 
انگلیسی این اقدام را »نژادپرستانه« خواند و نوشت که 

درمراسم اسکار شرکت نمی کند.
علیدوستی دربخشــی از این مصاحبه گفته است: 
»تصمیم گرفتم حتی اگر امکان حضور در اســکار را 
داشته باشم، دراین مراسم شرکت نکنم، چون دیدن 
این که مردم معمولی هموطنم از حق قانونی خود برای 
دیدن فرزندانشان یا ادامه تحصیل در آمریکا محروم 
می شود، عمیقا مرا آزرده است.« بازیگر نقش رعنا در 
»فروشنده«  به نیویورک تایمز گفته که درباره تصمیم 
خود با اصغر فرهادی گفت وگو نکرده و نمی داند که چه 
کسانی ازطرف فیلم »فروشنده« به اسکار می روند. به 
گفته علیدوستی، اصغر فرهادی درمراسم اینچنین 
معمولا بازیگران اصلی فیلم را با خود همراه می کند. 
او با اشاره به این که آمریکا درتهران سفارتخانه ندارد و 
ایرانیان برای انجام کارهای مربوط به ویزا به کشورهای 

همسایه سفر می کنند، توضیح داده است: »بسیاری 
ازمردم کارهای ضروری پزشکی دارند. من مطمئنم 
که بسیاری از آنها برای خوش گذرانی یا تعطیلات به 
آمریکا سفر نمی کنند و کارهای بسیار مهم تری دارند. 
مطمئنم که آمریکا نیز بارها از حضور ایرانیان مهاجر و 
خدماتشان سود برده است. بنابراین اصلا برای من قابل 
قبول نیســت به دولتی احترام بگذارم که برای مردم 
کشــور من احترامی قایل نیست.«رسانه هایی مانند  
هالیوود ریپورتر و ایندی وایر هم واکنش علیدوستی 
را بازتاب داده اند.  هالیوود ریپورتر بعد از اعلام تصمیم 
علیدوســتی نوشته اســت: »نه اصغر فرهادی که در 
 سال ۲۰۱۴ برای »جدایی نادر از سیمین« اسکار برد 

و نه شهاب حســینی دیگر بازیگر اصلی فیلم درباره 
این که برنامه ای برای شرکت درمراسم اهدای جوایز 
اســکار دارند یا نه، صحبت نکرده انــد.« ایندی وایر 
درباره اعتراض علیدوســتی به دستور ترامپ نوشته؛ 
محکوم کردن تصمیم ترامپ توسط ترانه علیدوستی 
»یادآوری تلخی ست که حتی  هالیوود نمی تواند تصویر 
آمریکا را درچشــم جهانیان نجات دهد.« ایندی وایر 
در ادامه نوشــته؛ اگر »فروشــنده« جایزه اســکار را 
ببرد، »غیبت علیدوستی بسیار طعنه آمیزتر خواهد 
شد.«در ادامه وب سایت روزنامه گاردین هم این خبر 
را منعکس کرد و  هالیوود ریپورتر نوشــت: »حرکت 
اعتراضی رعنای »فروشــنده« می تواند آغازگر یک 

ترند نگران کننده پیش از اســکار هشتادونهم باشد. 
 سال گذشته اعتراض به نبود تنوع نژادی در نامزدهای 
جوایز اسکار درشــبکه های اجتماعی منعکس شده 
بود.« همچنین الجزیره،  هافینگتون پست، ایندپندنت 
و اسکرین دیلی از دیگر رسانه های بازتاب دهنده خبر 
شرکت نکردن ترانه علیدوستی در اسکار بودند.بعد از 
این واکنش ها، مخالفان و موافقانی پیرامون این تصمیم 
درفضای مجازی به اظهارنظر پرداختند و پیشــنهاد 
تحریم را به اصغر فرهادی نیــز دادند. فرهادی هنوز 
اظهارنظری دراین زمینه نکرده اســت، اما مخالفان 
تحریم اسکار توسط فرهادی معتقدند؛ او نه تنها نباید 
از رفتن منصرف شــود، بلکه باید حتما دراین مراسم 
حضور پیدا کند و با توجه به شرایطی که آن جا برایش 
اتفاق می افتد، ازطریق یکی از مهم ترین رویدادهایی 
که چشم میلیون ها نفر به آن دوخته شده، نسبت به 
این موضوع اعتراض کند یا درصورت کسب این جایزه 
با توجه به فرصت تریبون اســکار، از تروریست نبودن 
مردم کشورش بگوید و پیام صلح و دوستی ایرانی ها را 
به گوش همه برساند. از آن طرف موافقان تحریم اسکار 
توسط فرهادی جان کلام شــان این است که او چهره 
سرشناسی درجهان اســت و رفتار او درقبال اتفاقات 
مختلف می تواند بازتاب گســترده ای داشته باشد. به 
همین دلیل اگر او اسکار را تحریم کند، توجه جهانی 
بیشتر به این حکم خصمانه ترامپ جلب خواهد شد. 
کاری که البته در دوره های مختلف اسکار چهره های 
دیگری همچون مارلون براندو هــم برای اعتراض به 
برخی مســائل اجتماعی روز درپیش گرفتند و اتفاقا 

بازخوردهای بسیار مثبتی هم گرفته اند.

ترانه علیدوستی به تحریم رئیس جمهوری جدید آمریکا علیه شهروندان 7 کشور جهان ازجمله ایران اعتراض کرد

تحریم اسکار
   بازیگر »فروشنده« درمصاحبه با نیویورک تایمز از شرکت نکردن در بزرگترین رویداد سینمایی جهان گفت

بدرقه پیکر رکن الدین خسروی زیر باران تهران 

برای او تئاتر مقدس بود

پیکر رکن الدین خسروی صبح بارانی جمعه، 
۸ بهمن ماه بــا حضور جمعــی از هنرمندان از 
تالار وحدت بــه قطعه هنرمندان بدرقه شــد. 
در این مراســم علاوه بر علی مرادخانی معاون 
هنری وزارت ارشاد، مهدی شفیعی مدیر مرکز 
هنرهای نمایشــی، هنرمندانی چون جهانگیر 
الماسی، بهروز بقایی، آتیلا پســیانی، ایرج راد، 
اکبر زنجان پور، جمال میرصادقی، بهزاد فرهمند، 
فرخ نعمتی، میکائیل شهرستانی، آزیتا حاجیان، 
حسن پورشیرازی، رویا تیموریان، مسعود رایگان، 
بهزاد فراهانی، مهرانه مهین ترابی، اســماعیل 
خلج، علــی رفیعی، گوهر خیراندیش، حســن 
پورشــیرازی، شــبنم مقدمی، عبدالله کوپال، 
خسرو احمدی، اصغر دشتی و.... حضور داشتند. 
الهام پاوه نژاد که اجرای مراسم را به عهده داشت، 
متنی را به نمایندگی از سیمین خسروی، همسر 
رکن الدین خسروی، قرائت کرد. در ادامه پاوه نژاد 
از جمال میرصادقی، نویسنده و دوست رکن الدین 
خسروی، خواست تا به روی صحنه بیاید اما او با 
بیان اینکه نمی تواند صحبت کند، متنی را ارایه 
کرد تا برای حاضران قرائت شود. در بخش هایی 
از متن جمال میرصادقی آمده است: »مثل یک 
شاپرک نقره ای امروز به اینجا گرد آمده ایم و در 
سوگ بزرگی سرخم کرده ایســتاده ایم؛ بزرگی 
که دوستی نیم قرن با او داشتم، دردانگیز است. 
هر بار فکر کردم ســوگ برای من خواهد بود، اما 
چنین نشد. مرد بزرگی که بر سوگ او نشستیم 
برای هویت وجودی اش و ماندن در این سرزمین 
هر آنچه از دســتش بر می آمد و شرافتش اجازه 
می داد، انجام داد و در راه رســیدن به آن مبارزه 
کرد اما چون نتیجه نگرفت چاره ای جز ترک تلخ 
و دردناک اینجا نیافت. شناسنامه وجودی اش به 
او اجازه نداد که بماند و تسلیم شود و چون همه 

تسلیم شدگان زمان خویش زبون شود.«
در ادامه مراسم ایرج راد، هنرمند عرصه تئاتر، 
گفت: »در ارتباط با ســابقه خســروی سخن 
نمی گویم چون کسانی که در اینجا حضور دارند، 
با او آشــنایی کامل دارند؛ کســی که ۲۰ سال از 
مملکت خویش دور مانده است و بعد از ۲۰ سال 
این گونه باز می گردد و همه مشتاقانه دور او جمع 
می شوند. در تمام ۲۰ ســال که از وطن دور بود، 
همه رکن الدین خسروی را به یاد داشتند و او را 
دوست می داشتند؛ چرا که او به پرورش شاگردانی 
همت گماشــت که اکنون از بــزرگان تئاتر این 
مملکت هستند، از استاد آموختند استاد در وجود 
آنها زنده است؛ اســتاد در هنر نمایش آنها زنده 
است. رکن الدین خسروی با آرامی و سکوت کار 
ارزشــمند را در این مملکت بنا نهاد؛ چه در اداره 
هنرهای دراماتیک و چه در سال های تدریس و از 

همه مهم تر کار نمایشی که انجام می داد.«
در پایان علی مرادخانی، معاون هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی، در سخنانی با عرض 
تسلیت به خانواده رکن الدین خسروی، گفت: »به 
عنوان کســی که دورادور رکن الدین خسروی را 
می شناختم و با آثارش آشنایی داشتم، زمانی که با 
دوستانش حرف می زنم، هرکدام خاطراتی دارند 
و از او به عنوان یک مــرد بی بدیل یاد می کنند. 
اینکه از او به این خوبی یاد شــود، سعادت است. 
خسروی برای تاریخ مردم یک نام نیست. از این 

نظر به خسروی تبریک می گویم.« 
اکبــر زنجان پور هم در بخش دیگــری از این 
مراسم با عرض تســلیت به خانواده رکن الدین 
خســروی گفت: »او تک و تنها با همسرش در 
خــارج ماند و چون در غربــت بود و هم صحبت 
حرفه ای نداشت که این طوری شد که شد. واقعا 
برای همه کســانی که سخت کار می کنند نه به 
هر طریقی و پای حرف خود می ایستند سخت 

می گذرد خیلی سخت؛ خیلی سخت.«
در پایان حجت الاسلام محمود دعایی بر پیکر 
رکن الدین خسروی نماز قرائت کرد و مراسم به 
دلیل بارش باران در ســالن انتظار تالار وحدت 

برگزار شد.

 نمایش »ماحی«
 در سینماهای لندن 

شــهروند| فیلم ســینمایی »ماحی« به 
کارگردانی داود خیام بعد از حضور در هفتمین 
دوره فســتیوال »فیلم های ایرانــی در لندن« 
در دو نوبــت از ۲۱ ژانویه تــا ۲۶ و از ۲۸ ژانویه 
تا ۲ فوریه در شــهر لندن انگلستان به نمایش 
درمی آید.»فستیوال فیلم های ایرانی لندن« که 
هفتمین  سال برگزاری اش ا پشت سر می گذارد 
جشــنواره ای مســتقل اســت که با تمرکز بر 
فیلم هــای ســینمای ایران، هویــت، فرهنگ 
ایرانی را به نمایش می گذارد.آنا نعمتی، مهران 
احمــدی، همایون ارشــادی، احســان امانی، 
سپیده اعلایی، هدی نوری زاده و مریم داوودی 
ازجمله بازیگرانی هستند که در فیلم سینمایی 

»ماحی« ایفای نقش کرده اند.

بدرقه

خبر آخر
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شهروند| همان طور که قبل از آغاز جشــنواره بین المللی تئاتر فجر وعده 
داده شده بود، درششمین روز این جشنواره نابینایان و ناشنوایان درمحوطه 
تئاترشــهر گرد هم آمدند. مهدی شفیعی مدیرکل هنرهای نمایشی، سعید 
اسدی دبیر جشنواره، فریدون خلیلی مدیر کانون ناشنوایان، علی اکبر جمالی 
 مدیر انجمن نابینایــان و جمعی از نابینایان و ناشــنوایان دراین گردهمایی

 شرکت کردند. 
حمیدرضا آذرنگ بازیگر شناخته شده تئاتر، سینما و تلویزیون هم یکی از 
حاضران دراین جمع بود. او درهمراهی با سعید اسدی دبیر جشنواره تئاتر فجر 
و به نیابت از جامعه نابینای کشور لوح تقدیری راه به مدیر انجمن نابینایان تقدیم 
کرد. سخنان آذرنگ بعد از این اقدام شنیدنی بود. آن جا که می گفت: تمام قد 
مقابل جامعه نابینایان و ناشنوایان تعظیم می کنم و به کسانی که تئاتر هنوز برای 

آنها مفهوم دارد و هنوز زنده  است، مراتب ارادت خود را تقدیم می کنم.
این بازیگر تئاتر و ســینما ادامه داد: من یکی از تمرین هایی که به بچه های 
کلاسم می دهم، تمرین ندیدن است، از آنها می خواهم چشمان خود را ببندند 

و به رفتارها و حرکات مختلفی که در زندگی روزمره  انجام می دهند، بپردازند. 
حین این تمرینات به این نتیجه رسیدم که ما انسان ها قدر نعمت 

دیدن و شنیدن را نمی دانیم.
آذرنگ بعد از آن که از حاضران درگردهمایی خواست چند 
لحظه چشمهایشان را ببندند، گفت: من ازهمه افراد حاضر 

دراین گردهمایی می خواهم چند دقیقه چشم های خود 
را ببندند و ندیدن را تجربه کنند. چشــم های خود را 

ببندیم تا متوجه شویم ایستادن یا نشستن درجای 
خود بدون دیدن چه مفهومی دارد.

این هنرمند پس ازپایــان حرف هایش از 
علی اکبر جمالی اجازه گرفت به نیابت از جامعه 
ایرانی برچشم های او بوسه بزند. دربخشی از 
گردهمایی گروه نابینایان و گروه ناشنوایان 

سورد ملی کشورمان را اجرا کردند. 

کار زیبای حمیدرضا آذرنگ در گردهمایی نابینایان و ناشنوایان در جشنواره تئاتر فجر 

بوسه ای بر چشم بی سو

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:17/45- 17/15

شــهروند | عکس رضا کیانیان این روزها درسطح شــهر درتبلیغات یک 
دمنوش گیاهی در بیلبوردهای شــهر خودنمایی می کند. این بازیگر در پاسخ 
به ایســنا، درباره دلایل اش برای پذیرش این تبلیغات گفت: »این روند درمیان 
بازیگران درجهان مرسوم است و چیز غریبی نیست! بعضی بازیگران، کالایی را که 
به شخصیت اجتماعی شان نزدیک تر هست را تبلیغ می کنند، مثلا یک تبلیغی 
هســت درباره قهوه که آل پاچینو آن را تبلیغ می کند؛ آل پاچینو یک بازیگری 
است که کافه نشین است و قهوه خور! بنابراین این تبلیغ خیلی به او می نشیند.« 
او ادامه داد: »دراین سال ها چندین شرکت به من پیشنهاد کردند که برای آنها 
تبلیغ کنم اما هیچ  کدام از آنها تا به حال با شــخصیت اجتماعی من جور نبوده 
است، اما این تبلیغ اخیر با شخصیت اجتماعی ام و برندی که از خودم ساختم، 
جور است.« او در ادامه سخنانش مطرح کرد: »سال های پیش که آقای جمشید 
مشایخی برای یک کولر گازی تبلیغ کرد، خیلی ها به او حمله کردند ولی من از 
ایشان دفاع کردم و یک مقاله نوشتم که چرا نباید ایشان تبلیغ یک محصولی 
را انجام بدهند؟! این حق هر بازیگر و آدم مشــهوری اســت که این کار را انجام 
بدهد.« کیانیان گفت: »بعد از آن یک دوره ای وزارت ارشاد، اجازه نداد بازیگران 
تبلیغ بکنند تا دوباره شرایط فراهم شد و بازیگرانی چون بهرام رادان، محمدرضا 
گلزار و... ایــن کار را انجام دادند و من ازهمان مقطع موافق بودم که این کار باید 
انجام بشود.« رضا کیانیان همچنین در واکنش به صحبت های عضو شورای شهر 
تهران گفت: »آقای جدیدی! با وجود این که صحبت های شما را برخی به طنز 
گرفتند، ولی من منظور شما را خوب فهمیدم. شما می خواهید بگویید من که 
بازیگر هســتم، چه ربطی دارد که درباره مسائل شهری و شهرنشینی صحبت 

کنم؟ قاعدتا من شهروند تهران هستم و براساس حقوق شهروندی هم می خواهم 
و هم می توانم درمورد مسائل شهری صحبت کنم.« این هنرمند در ادامه گفت: 
»آقای عباس جدیدی به شما رأی داده شده، من نه، بخشی از شهروندان، شما را 
انتخاب کردند تا بروید پیگیر مسائل شهری باشید و کاری بکنید که اوضاع شهر 
ما بهتر شود پس در نتیجه از شما انتظار داریم، وقتی فاجعه پلاسکو پیش آمد، 
بیایید و توضیح بدهید، بیایید بگویید ما چه کارهایی کرده بودیم و چه کارهایی 
را نکرده بودیم و اگر نکردید، عذرخواهی کنید و اگر کردید، توضیح بدهید، اما ما 
تاکنون از شورای شهر هیچ توضیحی نشنیدیم، فقط آمدند و گفته اند. ما قبلا 
گفته بودیم که این گونه است؛ باشد گفته بودید ولی وقتی می دانستید این قدر 
خطرناک اســت، چرا پیگیری نکردید، چرا شــهردار را موظف نکردید، چرا به 
مجلس نبردید و چرا آن را علنی نکردید و... فقط گفته بودید شما وظیفه تان این 

نیست که فقط بگویید، شما وظیفه تان این است که کار انجام بدهید و پیگیری 
کنید. به  هرحال آقای جدیدی، از شــما می خواهم با این که از من دلخورید، اما 
بیایید و توضیح بدهید که چه کاری برای شــهر انجام داده اید و توضیح بدهید 

با تخصصی که دارید، چه کارهایی برای بهترشدن اوضاع این شهر کرده اید؟!«
رضا کیانیان با اشــاره به برخی اظهارات مطرح شده، گفت: »به تازگی از من 
خواسته اید هر سناریویی را که دســت من دادند، اجرا نکنم. به شما می گویم. 
شخصیت من در دنیای سینما، دقیقا همین طور است. در انتخاب هایم سختگیر 
هم هستم، بروید و تحقیق کنید، اما اگر منظورتان دنیای سیاست و سناریوهای 
سیاسی است، باید ثابت کنید که به من سناریو داده می شود و سند داشته باشد 

که از کجا و ازطرف چه کسانی! چون این تهمت است و قابلیت پیگیری دارد.« 
این هنرمند درپایان مطرح کرد: »آقای جدیدی، فرافکنی نکنید! یعنی به جای 
این که به من نصیحت کنید، درمورد جایگاه و مسئولیت هایتان جوابگو باشید. 
توپ در زمین شماست! شهر آسیب دیده. نه فقط با ریزش ساختمان پلاسکو. 
با هوای آلوده، با پارازیت های گوناگون، با ترافیک، با گسترش بی رویه، با کودکان 
کار. با کارتن خوابی، با کمبود فضاهای ورزشی و فرهنگی، با رشد بیکاری، با رشد 
سرطان...... باز هم بشــمارم؟! شما باید جوابگوی این معضلات باشید و درقبال 
رأیی که به شــما داده شده و حقوق موقعیتی که به دست آورده اید، کار کنید و 
پاسخگو باشید و مواظب کلماتی که به کار می برید، باشید. شما نماینده مردم 
و عضو شورای ابر شهر تهران هستید. به جای نصیحت به من و همکاران محترم 
من، آن هم با ادبیاتی که ما متوجه نمی شویم، وظیفه تان را انجام دهید. شما برای 

نصیحت کردن انتخاب نشده اید!«

اظهارات رضا کیانیان درباره شرکت در یک تبلیغ و عباس جدیدی

شمابراینصیحتکردنانتخابنشدهاید!


